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للظالم خصما 
وللمظلوم عونا

مقدمه
یکی از نکاتی که حضرت امیر  در آخرین لحظات حیات، در ماه مبارک رمضان و قبل 
از شــهادت به فرزندان خویش متذکر شدند این جمله کلیدی بود: »كُوناَ للِظَّالمِِ  خَصْماً 
وَ للِمَْظلْوُمِ عَوْنا«1 کلامی که به عنوان یکی از اصول اساسی هر نظام اسلامی محسوب 
می گردد؛ اما متأسفانه غالباً مورد بی توجهی مسلمانان قرار گرفته است. امری که در چند 
دهة اخیر، علی رغم برپایی انقلاب اسلامی و بلند شدن پرچم مبارزه با طاغوت، متأسفانه 
باز شــاهد تحت الشعاع قرار گرفتن آن هستیم. گویا این اصل اساسیِ اسلامی، در میان 
نخبگان، مسئولان و تصمیم گیران اثرگذار، طرفدار چندانی نداشته و از سوی ایشان رو به 

فراموشی سپرده شده است.

1. نهج البلاغه، نامه 47
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»نظام جمهوری اســلامی خودِ وجودش و هویتش ضدیت  
با ظلم و زور اســت؛ ضدیت  با تبعیض اســت. شما ببینید 
امروز حاکمیت دنیا دســت کی هاست؛ ببینید در دنیا چه 
فجایعی به وسیله ی قدرتمندان دارد انجام می گیرد؛ ببینید 
با بشریت این قدرتهای دارای زر و زور چه می کنند؛ آن هم 
با تبلیغات رنگ و لعاب دار، همراه زر و زور و تزویر با اســم 
حقوق بشر! با اسم دمکراسی! با اسم آزادی! چه می کنند با 

بشر! امروز امریکا مظهر ظلم علیه بشریت است «.1
»دشمن از دشمنی با اسلام و انقلاب منصرف نشده است. 
استکبار هنوز با اسلام آشتی نکرده است. اشتباه است اگر 
کسی خیال کند که امریکا و دستگاه های سلطه طلب عالم، با 
انقلاب، با اسلام، با ایمان ملت ما و ملت های مسلمان آشتی 
کرده اند؛ آنها آشــتی نمی کنند؛ چون می دانند که اسلام با 
آنها آشــتی نمی کند؛ چون می دانند که انسان های مؤمن 
در هرجا که هســتند، با ظلم، با زورگویی و با فساد آشتی 
نمی کنند. استکبار جهانی، معدن و مرکز همه ی این مفاسد 
است. همه، بخصوص دانشــجویان، دانشگاهیان، اساتید و 
مسؤولان دانشگاه ها، باید هوشیار باشند. جهت حرکت خود 
را ضدیت با سلطه گران و دشمنی با جهانخواران بگذارید«.2

1386 /05 /06 ،1. بيانات رهبر معظم انقلاب اسلامى در ديدار اقشار مختلف مردم در سالروز ميلاد مسعود على بن ابى طالب
2. ديدار فرزندان شاهد، اساتيد و دانشجويان تربيت مدرس، 06/13/ 1370
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اصل ضدیت و خصومت با ظالمین و مستکبرین »للظالم خصما« مسئله ای نیست که فردی 
بتواند به سادگی از کنار آن عبور کند یا آن را به شکلی توجیه نماید. امری که در آیات و 

روایات متعددی به آن تصریح شده است:
ارِ رُحَماءُ  اءُ عَلَ الكُْفَّ دٌ رَسُولُ اللَّهِ وَ الَّذينَ مَعَهُ أشَِدَّ »مُحَمَّ
بيَْنَهُم؛  محمد رسول خدا است و کسانی که با او هستند علیه 
کفار شدید و بی رحمند و در بین خود رحیم و دلسوزند«.1

ارَ وَ المُْنافِقيَن وَ اغْلظُْ عَليَْهِمْ؛ ای  »يا أيَُّهَا النَّبِيُّ جاهِدِ الكُْفَّ
پیامبر! با کافران و منافقان به جهاد برخیز و نسبت به آنان 

سخت گیری کن ]و درشت خو باش [«.2

»قدَْ كانتَْ لكَُمْ أسُْــوَةٌ حَسَنَةٌ في  إِبرْاهيمَ وَ الَّذينَ مَعَهُ إِذْ قالوُا 
لقَِوْمِهِمْ إِنَّا برَُآؤُا مِنْكُمْ وَ مِماَّ تعَْبُدُونَ مِنْ دُونِ اللَّهِ كَفَرْنا بِكُمْ 

وَ بـَـدا بيَْنَنا وَ بيَْنَكُمُ العَْداوَةُ وَ البَْغْضاءُ أبَدَاً حَتَّى تؤُْمِنُوا بِاللَّه ؛ 
برای شما سرمشق خوبی در زندگی ابراهیم و کسانی که با 
او بودند وجود داشــت، در آن هنگامی که به قوم )مشرک( 
خود گفتند: ما از شما و آنچه غیر از خدا می پرستید بیزاریم؛ 
ما نسبت به شما کافریم؛ و میان ما و شما عداوت و دشمنی 
همیشگی آشکار شده است تا آن زمان که به خدای یگانه 

ایمان بیاورید «.3
1. سوره فتح؛ آیه 29
2. سوره توبه؛ آیه 73

3. سوره ممتحنه؛ آیه 4
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اما آیا خصومت با ظالم صرفِ یک اعتقاد درونی است؟ آیا ممکن است ما در گفتار و رفتار 
با ظالمین با سِلم و سلامت برخورد  کنیم، لبخند بزنیم، هم گام و هم قدم شویم، گفتگو 
کنیم، به هم پیام تبریک و تسلیت بدهیم و... در عین حال در درون خود به آنها خوش 
بین نباشــیم و نسبت به آنها کراهت قلبی داشته باشــیم؟ آیا چیزی که اسلام در قبال 

مستکبرین از ما خواسته، بیش از این است؟ 
اصلی ترین چالش ما، تجاوز مســتقیم و یا با واســطة جبهة اســتکبار نسبت به جوامع 
مســتضعف و مظلوم است. جایی که ملت مظلوم عراق، یمن، سوریه، افغانستان، بحرین، 
فلســطین، نیجریه، لیبی، پاکســتان و... مورد هجوم وحشیانة ایادی کفر و استکبار قرار 

گرفته اند و پشتیبانی به غیر از خداوند متعال ندارند.
در اینجاست که بخش دوم این اصل یعنی »وَ للِمَْظلْوُمِ عَوْناً« تجلی می نماید. هر گروه، 
حزب و دســته ای که بخواهد خلاف این مسیر حرکت کند، خواسته یا ناخواسته در دام 

اسلام امریکایی خواهد افتاد:
»اولیــن و اصلی ترین نقطه در مبانی امــام و نظرات امام، 
مسئله ی اسلام ناب محمدی است؛ یعنی اسلام ظلم ستیز، 
اسلام عدالتخواه، اســلام مجاهد، اسلام طرفدار محرومان، 
اسلام مدافع حقوق پابرهنگان و رنج دیدگان و مستضعفان. 
در مقابل این اســلام، امام اصطلاح »اســلام آمریکائی« را 
در فرهنگ سیاســی ما وارد کرد. اســلام آمریکائی یعنی 
اسلام تشریفاتی، اسلام بی تفاوت در مقابل ظلم، در مقابل 
زیاده خواهی، اســلام بی تفاوت در مقابل دســت اندازی به 
حقوق مظلومان، اسلام کمک به زورگویان، اسلام کمک به 
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اقویا، اسلامی که با همه ی این ها می سازد. این اسلام را امام 
نام گذاری کرد؛ اسلام آمریکائی«.1

البته روشــن است که اســلام امریکایی در حقیقت همان خروج از اسلام است، چرا که 
پیامبر اکرم و نبی خاتم این انســان های بی تفاوت را صراحتاً از امت اســلامی خارج 

شمرده و می فرماید:
»مَنْ أصَْبَحَ و لَ يهَْتمَُّ بِأمُُورِ المُْسْلِمِيَن فلَيَْسَ مِنْهُمْ وَ مَنْ 
سَمِعَ رَجُلًا ينَُادِي ياَ لَمُْسْلِمِيَن فلَمَْ يجُِبْهُ فلَيَْسَ بُِسْلِمٍ؛ هر که 
صبح کند و به امور مســلمین همت نگمارد، از آنها نیست 
و اگر مســلمانی فریاد شخصی را بشنود که مسلمین را به 
کمک می خواند و جوابی به ندای آن شخص ندهد، مسلمان 

نیست.«2
 آنچه روشن است، این است که هر روز و هر شب که می گذرد، ملت های بی دفاع منطقه، 
تاوانِ »آزادی خواهی« و »اسلام خواهی« خود را با »گلوله« و »شکنجه« پس می دهند. 

پس به راستی آیا اکنون ما مخاطب این آیة کریمه نیستیم؟!
جالِ  »وَ ما لكَُمْ ل تقُاتلِوُنَ في  سَبيلِ اللَّهِ وَ المُْسْتضَْعَفيَن مِنَ الرِّ
وَ النِّساءِ وَ الوِْلدْانِ الَّذينَ يقَُولوُنَ رَبَّنا أخَْرِجْنا مِنْ هذِهِ القَْرْيةَِ 

الظَّالـِـمِ أهَْلهُا وَ اجْعَلْ لنَا مِنْ لدَُنكَْ وَليًِّا وَ اجْعَلْ لنَا مِنْ لدَُنكَْ 

نصَيرا؛ً چرا در راه خدا و نجات مستضعفان ـ از مردان و زنان 

1. خطبه های نماز جمعه ی تهران در حرم امام خمینی )ره( 14/03/1389
2. وسایل الشیعة ، ج 11، ص 108
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و کودکان ـ پیکار نمی کنند؟ مســتضعفانی که می گویند: 
بارالها! ما را از این ســرزمین که مردمش همه ســتمگرند، 
بیرون کن؛ و نجات بده؛ و از ناحیة خود، سرپرستی برایمان 
بفرســت؛ و یا از جانب خود، یار و مددکاری برایمان روانه 

کن«. 1  
خداوند خطاب به مؤمنین می فرماید: چرا نســبت به چنین صحنه ای بی تفاوت هستید؟ 
چرا نمی جنگید؟ »ما لکم ل تقاتلون«؟! در این آیه، خدا مؤمنین را توبیخ می کند! این، 
سؤالِ با نهیب است. شما را چه شده؟! وقتی که زنان و مردان و کودکان از »مستضعفین« 

کشته می شوند، شما چرا مقاتله نمی کنید؟!
باید دانســت که اگر این هشدار قرآن کریم را جدی نگیریم دچار ذلت در دنیا و آخرت 

خواهیم شد:
تهِِ إلَِّ خَذَلهَُ  »مَــا مِنْ مُؤْمِنٍ يخَْذُلُ أخََاهُ وَ هُوَ يقَْدِرُ عَلَى نصَُْ
نيَْا وَ الْخِرَة: امام صادق فرمود: هر مؤمنی که  ـهُ فِي الدُّ اللّـَ
بتواند برادر دینی خود را که خوار شــده کمک کند و او را 
یاری ندهد، خداوند در دنیا و آخرت او را یاری نمی دهد«.2

پس همه باید هشیار بود؛ »راهبردهای عمومی و کلیّ؛ این راهبردها را بایستی شناخت، 
تکیه ی بر اسلامیّت، ملاحظه ی ظالم نبودن و مظلوم نشدن در تعاملات گوناگون؛ اینکه 
فرمود: »كونا للِظاّلمِِ خَصماً و للِمَظلوُمِ عَوناً«3، این یک وظیفه است، این یک راهبرد کلّی 

1. سوره نساء؛ آیه 75
2. أمالى الصدوق ص 291

3. نهج البلاغه، نامه  47
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است.«1 و همه باید در حفظ و حراست از این اصل کوشا باشیم.
باشد که با اجابت اوامر ولی خویش زمینة اجابت دعاهای خود در این ماه مبارک رمضان 

را فراهم آورده و شب قدری متفاوت را درک کنیم.

1. بيانات در ديدار رئيس و اعضاى مجلس خبرگان رهبرى در پايان اجلاس دور روزه ى خبرگان، 14/ 06/ 1392
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بهَُ ابنُْ مُلجَْم لعََنَهُ اللهُّ:  لامُ، لمَّا ضََ لامُ للِحَْسَنِ وَ الحُْسَيْنِ عَليَْهِمَا السَّ وَ مِنْ وَصِيَّة لهَُ عَليَْهِ السَّ

ء مِنْها زُوِىَ عَنْكُما.  نيْا وَ انِْ بغََتكُْما، وَ لتأَسَْفا عَلى شَْ اوُصيكُما بِتقَْوَى اللهِّ، وَ انَْ لتبَْغِيَا الدُّ

، وَ اعْمَلا للِاَجْرِ. وَ كُونا لِلظاّلِمِ خَصْماً، وَ لِلْمَظْلُومِ عَوْناً.  وَ قوُل بِالحَْقِّ

قسمتی از وصیت امیرالمومنین به حسن و حسین  وقتی که ابن ملجم 
لعنة الّل علیه به او ضربت زد:

شما را به تقوای الهی سفارش مینمایم، و اینکه دنیا را مجویید گرچه دنیا شما را بجوید، 
و بر آنچه از دنیا از دستتان رفته متأسّف نباشید. حق بگویید و برای ثواب الهی بکوشـید. 

دشـمن سـتمگر و یـار سـتمدیده باشـید.
نهج البلاغه، نامه 47.



مذهب شیعه طرفدار 
مستضعفین است و 

طرفدارمظلومین است 
وخصمباظالم ها و 

مستکبرین است. و هم 
عقاید شیعه این طور 

است و هم اعمالش این 
طور بوده است و هم 

بزرگان شیعه دائماً در 
این خط و صراط بودند. و 
این طور باقی خواهد ماند 

تا آخر که اسلام است.
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ما ازمظلومدفاع می کنیم و بر ظالم می تازیم
ملت آزادۀ ایران هم اکنون از ملت های مســتضعف جهان، در مقابل آنان که منطقشان 
توپ و تانک و شعارشــان سرنیزه است؛ کاملًا پشتیبانی می نماید. ما از تمام نهضت های 
آزادی بخش در سراســر جهان که در راه خدا و حق و حقیقت و آزادی مبارزه می کنند، 
پشــتیبانی می کنیم. ملت های برادر عرب و برادران لبنانی و فلســطینی بدانند که هر 
چه بدبختی دارند از اســرائیل و امریکاست، هر چه گرفتاری دارند از اختلاف بین سران 
کشورهای اسلامی است. باید متحد شوند و با نیروی ایمان، اسرائیل، ریشة فساد منطقه 

را از بنُ برَ کَنَند.
ما بار دیگر پشتیبانیِ بی دریغِ خود را از برادران مسلمان و مظلوم افغانی اعلام می داریم 
و اشــغال اشغالگران را شدیداً محکوم می نماییم. ما مســلمانیم و شرق و غرب برایمان 
مطرح نیســت. ما از مظلوم دفاع می کنیم و بر ظالم می تازیم. این یک وظیفة اســلامی 
اســت. هان ای ملت های جهان که همه مســتضعفید! از جــای برخیزید و حق خود را 
بستانید و از عربده های قدرتمندان نهراسید که خداوند با شماست و زمین ارث شماست 
و وعدۀ خداوند متعال تخلف ناپذیر اســت. از خداوند تعالی غلبة محرومین را خواستار و 

وحدت کلمة اهل حق را امیدوارم.
1358/11/15
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گریه ما، گریه بر مظلوم و فریاد مقابل ظالم است
بی خود نبود که رضاخان، مأمورین ساواک رضاخان، تمام مجالس عزا را قَدَغَن کردند. این، 
همین طوری نبود. رضاخان همچو نبود که از اصل، مخالف با این مسائل بشود؛ رضاخان 
مأمور بود، مأمور بود )برای( آن هایی که کارشناس بودند؛ آن هایی که ملتفت بودند مسائل 
را. دشــمن های ما، که مطالعه کرده بودند در حال ملت ها، و مطالعه کرده بودند در حال 
ملتِ شــیعه، می دیدند آنها که تا این مجالس هست و تا این نوحه سرایی هایِ برمظلوم
هست و تا آن افشاگریظالمهست، نمی توانند برسند به مقاصد خودشان... امام حسین 
با عدۀ کم همه چیزش را فدای اســلام کرد؛ مقابل یک امپراتوری بزرگ ایستاد و »نه« 
گفت؛ هر روز باید در هر جا این »نه« محفوظ بماند. و این مجالسی که هست، مجالسی 
اســت که دنبال همین است که این »نه« را محفوظ بدارد. بچه ها و جوان های ما خیال 
نکنند که مسئله، مسئله »ملتِ گریه« است! این را دیگران القا کردند به شماها که بگویید 
»ملتِ گریه«! آن ها از همین گریه ها می ترســند، برای این که گریه ای است که گریه بر
مظلوماست؛ فریاد مقابلظالماست. دسته هایی که بیرون می آیند، مقابل ظالم هستند؛ 
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قیام کرده اند. اینها را باید حفظ کنید. این ها شــعائرِ مذهبی ماست که باید حفظ بشود. 
این ها یک شعائرِ سیاسی است که باید حفظ بشود. بازی تان ندهند این قلم فرساها! بازیتان 
ندهند این اشــخاصی که با اسماء مختلفه و با مرام های انحرافی می خواهند همه چیز را 
از دستتان بگیرند. و این ها می بینند که این مجالس، مجالس روضه، ذکر مصایب مظلوم 
و ذکر جنایات ظالم، در هر عصری )مظلومان را( مقابل ظالم قرار می دهد. این ها ملتفت 

نیستند که این ها خدمت دارند می کنند به این کشور؛ خدمت دارند می کنند به اسلام.
1358/7/30
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سلام مرا برسانید...
من از خداوند تعالی پیروزی مستضعفین را بر مستکبرین مسئلت می کنم و سلام مرا به 
آن قشری کهمظلومهستند و بر ضدظالمقیام کردند برسانید و آنها را آگاه کنید که با 

وحدت کلمه می توانند پیروز شوند.
1358/2/6

در دیدار اعضای جبهة ملی اتحاد افریقای جنوب غربی»سواپو« به رهبری رابرت موگابه
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ریشه کن شدن استکبار، مقصد انبیا
اگر این انقلاب را مردم دنیا که الآن متوجه به آن هســتند ـ هم زورمندها متوجه اند که 
احســاس خطر می کنند، و هم مظلوم ها متوجه اند که شاید این راهی باشد برای نجات 
ـ این انقلاب اگر ان شــاءاللّ ، به آن مقصد اعلای خودش برسد و اسلام در اینجا حکومت 
داشــته باشد و هیچ حیثیت دیگری غیر اسلام نباشد، این خطری است برای قدرت های 
بزرگ و وابستگان آنها و راه امیدی است برای مستضعفان جهان، همان معنایی که تمام 
انبیا از صدر عالم تا حالا دنبال او بودند. همة انبیا آمدند و با قلدرها دعوا کردند... هر کس 
نگاه کند به ســیرۀ انبیا از صدر عالم تا حالا، می بیند که آنی که اطراف انبیا جمع شدند 
مظلوم ها هســتند، آنی که مقابل انبیا بودند قلدرها بودند. ما هیچ نبی ای را سراغ نداریم 
که با یک قلدری ســاخته باشد به ضد ملت خودش. و هیچ وصی نبی ای را سراغ نداریم 
که ســاخته باشــد به ضد ملت خودش. این سیرۀ انبیا از صدر عالم تا زمان خاتم همین 
بوده است که در مقابل این قدرت هایی کهظالمبودند ـ منتها هر کدام در یک محیطی 
بودند ـ از آنجا شــروع کردند. حضرت موسی در یک محیطی بوده از آنجا شروع کردند. 
لکن مقصد این بوده است که ریشة استکبار را از جهان بکنند و مردم را از این ظلم هایی 
که بر ایشان می شود نجات بدهند. از این جهت، دو طایفه به شما توجه دارند: یک طایفة 
مستکبرین و سودجوها و طوایفی که به آنها وابسته هستند. آن ها را توقع نداشته باشید 
که با شما صلح بکنند، آن ها هم نخواهند صلح کرد. آنها همه شان همان برنامة فرعون ها 
را دارند که سر سازش هیچ ندارند و یک دسته هم مستضعفین جامعه هستند که اکثریت 

و یک اکثریت محروم هستند، این دسته هم با شما هستند.
1360/10/30
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یا للَمُسلِمین! به داد مظلومین برسید
قرآن کریم اخطار کرده اســت به اینکه اگر تنازع کنید فشل می شوید. شما آثار فشل را 
در مسلمین مشاهده می کنید، آثار فشل را در کشورهای عربی مشاهده می کنید. فشل 
شدن از این بدتر چه که کشورهای پهناور اسلامی با همة قدرتی که از حیث سیاسی، از 
حیث نظامی، از حیث ذخایر دارند، در مقابل اســرائیل همه فشل هستند؟ شما فشل را 
چه می دانید؟ جز این است که نتواند یک دولتی یا یک ملتی کاری که باید انجام بدهد، 
کاری که باید برای حفظ نظام خودش انجام بدهد، نتواند انجام بدهد؟ دشمنی که حمله 
بر اسلام کرده است و حمله بر بلاد مسلمین کرده است و هر روز توسعه را زیاد می کند 
و قانع به یک کشــور هم برای خودش نیست، مسلمین در مقابل او فشل هستند. شما 
ملاحظه کنید این کودک هایی که از لبنان و جنوب لبنان آمده اند و این کودک هایی که 
وارث شــهدای اسلام هستند، ما در مقابل اینها چه جواب داریم؟ وجدان زندۀ انسان در 
مقابل این کودک هایی که با دلهای کوچک خودشان اینجا آمده اند و از اسلام می خواهند 
پشتیبانی کنند و در محل های خودشان مورد ظلم و تعدی اسرائیل هستند، مسلمان ها 
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در مقابل اینها چه جواب دارند؟ در حدیث شریف رسول اکرم هست که »اگر مسلمی 
فریادی بزند »یا للَمُسلمِین« و اجابت نکنند از او، مسلم نیستند آنها« و من از اینجا فریاد 
می کنم: یا للَمُسلمِین! ای مسلمان های جهان! ای دولت های مدعی اسلام! ای ملت های 
مســلمان جهان! به داد اسلام برســید، به داد مظلومینی که در فشار قدرت های بزرگ 
هستند برســید، به داد این بچه های کوچکی که مادرها و پدرهای خودشان را از دست 
داده اند برسید، به داد این کشورهایی که مورد هجوم ابرقدرت ها واقع شده اند برسید، به 
داد خودتان برسید، به داد ملت های خودتان برسید، ای مسلمان های جهان! قدرت های 
بزرگ دارند با حیله گری هایی که دارند و با تبلیغاتی که دارند و با کســانی که وابســته 
به آنهاســت، در داخل کشورهای اســلامی بر همه چیز اسلام سلطه پیدا می کنند؛ پیدا 

کرده اند. اسلام را دریابید ای مسلمان های جهان!
1360/11/21
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سنت الهی فشار آوردن به ظالم است
هرچه بیشتر ما خضوع بکنیم برای ظالم، ظالم بیشتر فشار می آورد. وقتی که مهیا بشویم 
برای جلوگیری از ظالم، ظالم عقب می نشــیند. هرچه زیادتر فشــار بیاورید، او عقب تر 
می نشــیند. یک قدم شما که عقب بنشینید، او جلو می آید. یک قدم شما جلو بروید، او 
عقب می رود. این سنتِ الهی است، و مطلبی بود که با تجربه، خودِ شما ثابت کردید که 

شما وقتی قدم ها را برداشتید طرف اینکه طاغوت نباید باشد، رفت از بین و تمام شد.
1358/07/04
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مذهب شیعه طرفدار مظلومین و خصم با مستکبرین است
مذهب شیعه یک مذهبی است که سیاسی ـ اجتماعی است. و در تمام دوره ها با ظالم های 
وقت، با حکومت های جابری که در اســلام بوده اند مثل زمان اموی و عباسی و بعد از او 
با حکومت های دیگر، مذهب شــیعه و پیروان شــیعه بودند که با این ها مخالف بودند. و 
مخالفتشــان روی اصل ظلمی بوده است که آنها حکومت را ظلماً به دست گرفتند و با 
مردم رفتار جائرانه می کردند. و علمای شیعه و بزرگان شیعه با آن ها مخالفت می کردند. و 
لهذا در طول تاریخ گرفتاری علمای شیعه و بزرگان شیعه به دست امثال امُوی ها و امثال 
عباســی ها و بعد از آن هم دولت هایی که به وجود آمده است، گرفتاری های این ها زیاد 
بوده است. و می شود گفت که دائماً اشخاصی از اینها در حبس بودند. در تبعید بودند. و 
یک مسئله ای است این که شیعه است که در تمام امور مملکتی دخالت می خواهد بکند. 
و یک طریقه ای اســت، یک مذهبی است که اسلامی است، و در همة ابعاد شئون کشور 
باید دخالت بکند، و می خواهد دخالت بکند، و می خواهد که دســت ظالم ها را از ممالک 
اســلامی بلکه از سر مســتضعفین کوتاه کند. مذهب شیعه طرفدار مستضعفین است و 
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طرفدار مظلومین است و خصم با ظالم ها و مستکبرین است. و هم عقاید شیعه این طور 
اســت و هم اعمالش این طور بوده اســت و هم بزرگان شیعه دائماً در این خط و صراط 

بودند. و این طور باقی خواهد ماند تا آخر که اسلام است.
1358/09/05
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وجوب مبارزه با حکومت های ظالم 
وقتی که یک شخصی غاصبِ یک مقامی شد و همان طوری که ائمة جور این طور بودند 
مثل معاویه و امثال این ها و تکلیف مســلمین بود بر این که این را از آن مقامی که دارد 
کنار بزنند و حکومت را دست آن کسی که باید و شرع مقدس تعیین کرده است تسلیم 
بکنند، الآن هم بر مســلمین این مطلب واجب اســت؛ لازم اســت. ما هم یکی از افراد 
مســلمین هستیم که بر ما هم واجب اســت که جدیت کنیم و این را از این مقام پایین 
بیاوریم. احتمالش را هم می دهیم که موفق بشویم؛ لازم نیست یقین بکنیم. ما احتمال 
این معنی را می دهیم. بلکه بیشــتر از احتمال الآن هســت در کار که با این نهضتی که 
مسلمین کرده اند و همه با هم فریاد می زنند که ما نمی خواهیم این را، این مطلب درست 

بشود و سقوط پیدا بکند ان شاءاللّ .}ان شاءاللّ  حضار{.
و بر فرض اینکه حالا ما نتوانیم، زورمان به او نرســد، همان اســت که حضرت امیر هم 
نتوانست. یعنی جنگ کرد و هجده ماه هم جنگ خونین ]کرد[ که از طرفین عدۀ زیادی 
]کشــته شدند[ همة اینها مسْلم بودند، از طرفین هم آنها مسْلم بودند و هم اینها مسْلم 
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بودند، آنها مُسْــلمِ فاسق بودند؛ اینها مُسْلمِ عدالت خواه بودند، اینها با هم جنگ کردند و 
عرض می کنم که موفق نشدند به اینکه معاویه را از حکومت کنار بزنند. ما از اینکه یک 
عده ای از ما کشــته بشــود یا ما یک عده ای از آنها را بکشیم باکی نداریم، برای اینکه ما 
روی تکلیــف داریم عمل می کنیم. خدای تبارک و تعالی ما را مکلف کرده که با اینطور 
اشــخاص، با اینطور ظَلمَه، با اینهایی که اســاس اسلام را دارند متزلزل می کنند و همة 
مصالح مسلمین را دارند به باد می دهند، ما مکلفیم که با اینها معارضه و مبارزه بکنیم. اگر 
یک وقتی هم دستمان برسد، دست به تفنگ می بریم و معارضه می کنیم. خودمان تفنگ 
به دوشــمان می زنیم و معارضه با آنها می کنیم، هر وقت مقتضی بشود یک دستمان هم 
به مقتضیاتش محقق بشــود. ما باک از این نداریم که ده نفر، بیست نفر ]کشته بدهیم[ 
حضرت امیر بیشتر از ده هزار نفر، بیشتر از بیست هزار نفر تقریباً در این جنگ ها، در این 
هجده ماه، کشته شد؛ ایشان باز ]به جنگ ادامه داد[ زمان پیغمبر هم این طور بود. پیغمبر 
هم وقتی که یک حکومتی را می خواست کنار بزند، این کفار قریش را می خواست کنار 
بزند، خوب جنگ ها کرد و در یک جنگ هایی موفق شــد و در یک جنگ هایی شکست 
خورد و آدم کشــته شد و اشخاص بزرگ مثل عموی پیغمبر مثلًا کشته شد. در جنگ 
]صِفین[ عمار یاســر کشته شــد؛ آن مرد بزرگوار. آن قدر کشته دادند. در این اصل هیچ 

اشکالی برای ما نیست که ما کشته می دهیم.
 1357/8/27

در جمع دانشجویان و ایرانیان مقیم خارج



امیرالمؤمنین
این را می خواهد: 

»کونا للظّالم خصماً.« 
خصم ظالم باش. 

در دنیا، 
هرجا ظلم هست 
و ظالمی هست، 

تو که این جا هستی، 
خود را خصمش بدان.
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خصم ظالم باشید و کمک کننده مظلوم
امام علی می فرماید: »وکونا للظاّلم خصماً و للمظلوم عوناً«. خصم ظالم باشید. »خصم«، 
غیر از »دشــمن« است. یک وقت کسی دشمن ظالم است؛ یعنی از ظالم بدش می آید و 
دشــمن اوست. این، کافی نیست. »خصم او باش«، یعنی »مدّعی اش باش.« خصم یعنی 
»دشمنی که مدّعی است«، »دشمنی که گریبان ظالم را را می گیرد و او را رها نمی کند. 
بشــریت بعد از امیرالمؤمنین، تا امروز، به ســبب نگرفتن گریبان ستمکاران، بدبخت 
و روسیاه شد. اگر دســت های با ایمان، گریبان ظالمان و ستمکاران را می گرفتند، ظلم 
دردنیــا این قدر پیش نمی رفت؛ بلکه از بن برمی افتاد. امیرالمؤمنین این را می خواهد: 
»کونا للظاّلم خصماً«. خصم ظالم باش. در دنیا، هرجا ظلم هســت و ظالمی هســت، تو 
که این جا هســتی، خود را خصمش بدان. نمی گوییم »اکنون راه بیفت؛ و از این ســوی 
دنیا به آن ســوی دنیا برو و گریبان ظالم را بگیر.« می گوییم »حتماً خصومت خودت را 
نشــان بده. هروقت و هرجا فرصتی دســت داد، خصم او باش و گریبانش را بگیر.« یک 
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وقت انســان نمی تواند نزدیک ظالم برود و ابراز خصومت نماید؛ لذا از راه دور، مخاصمه 
 ،می کند. ببینید امروز، به خاطر عمل نکردن به همین یک کلمه وصیت امیرالمؤمنین
در دنیا چه منجلابی ایجاد شــده است و بشریت چه بدبختی هایی دارد! ببینید ملت ها 
 و بخصوص مســلمانان چه مظلومیتی دارند! اگر به همین یک وصیت امیرالمؤمنین
 عمل می شــد، امروز بسیاری از ظلم ها و مصیبت هایِ ناشی از ظلم ها، وجود نمی داشت.

»و للمظلــوم عوناً«. هرجا مظلومی هســت، بــه او کمک کن. نمی گویــد »طرفدارش 
 بــاش«. نــه! بایــد کمکــش کنــی. هرچــه می توانی و بــه هرنحــو کــه می توانی.

1373/12/13
بیانات در خطبه های نمازجمعه
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انقلاب اسلامی همواره مدافع مظلومان و دشمن مستکبران است
تبلیغات  آمریکایی  و همدستانشــان  می خواهند القاء کنند که  در ایران دوران  جوشــش  
انقلاب  به ســر آمده  و انقلاب ، راه  گذشــته ی  خود را تغییرداده  اســت . علی رغم  دشمن  
اعلام  می کنیم  و همه  باید عملًا و قولاً نشان دهند که  انقلاب  اسلامی،  راه  مبارزه  با ظلم  و 
اســتکبار و فساد را رها نکرده  و هرگز نخواهد کرد. اگر قلدران  عالم ، خوش خیالانه  گمان  
می کنند که  این  سنگر مظلومان  و این  مدافع  مستضعفان  و این  پایگاه  مبارزه  با نظام  سلطه  
و ظلم  و اســتکبار جهانی ، لحظه یی  هدف های  بزرگ  خود را از یاد خواهد برد سخت  در 
اشــتباهند. ما همچنان  و همیشه  مدافع  ملت های  مظلوم  و زیر یوغ  استکبار هستیم  و 
خواهیم  بود. ما همواره  در کنار ملت  مسلمان  و مبارز و رشید فلسطین  و بر ضد صهیونیسم  
جنایتکار هستیم  و خواهیم  بود و به  برادران  فلسطینی  خود توصیه می کنیم  که  راه  خدا 
یعنی  مبارزه  با دشــمن  غاصب  و حامیانش  را با توکل  واعتماد به  خدا و تا نابودی  دولت  
صهیونیست  غاصب  ادامه  دهند. ملت  بزرگ  و بسیجیان  مؤمن  و فداکار ما دفاع  از فلسطین  
را فریضه ای  دینی  می شــمارند و در راه  خدا هیچ  هدفی  را دســت نیافتنی  نمی دانند. ما 
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همواره  از حق  ملت  مظلوم  افغانستان  در برابر آنان  که  با او به  زور یا تزویر عمل  کرده اند، 
دفاع خواهیم  کرد و معتقدیم  ملت  افغان  که  با نثار خون  هزاران  شــهید توانسته  نیروهای  
بیگانــه  را از خانه  خود بیرون  براند، در ســایه ی  توکل  به  خدا و قطع  امید از قدرت های  
مداخله گر و کسانی  که  به  آنان  خدمت  می کنند خواهد توانست  نظام  اسلامی  مستقل  از 
شرق  و غرب  و مبتنی  بر خواست  و اراده ی  ملت  را درکشور خود مستقر نماید. ما خود را 
همواره  نســبت  به  ملت  مقاوم  و مظلوم  لبنان  که  دستخوش  توطئه ی  مشترک  صهیونی ، 
مارونی ، امریکایی  اســت ، دارای  تکلیف  دانسته ایم  و خواهیم  دانست . این ، راه  ما و وصیت  

امام  عظیم الشأن  ما و دستور اسلام  ماست  و بدان  همواره  وفادار خواهیم  ماند.
1368/9/2

پیام فرمانده کل قوا به گردهمائی فرماندهان ارتش بیست میلیونی
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حمایت از مردم مظلوم افغانستان در قضیه حمله شوروی
جدی ترین دفاع را از فلسطین، انقلاب اسلامی کرد. هیچ کس، هیچ کشوری، هیچ دولتی 
و هیچ مردمی، از فلســطین و مبارزات فلســطینی ها و انتفاضه ی فلسطین، مثل ملت 
ایران و دولت ایران و نظام اســلامی دفاع نکردند. کمک معنوی، کمک مادی؛ ما هر چه 
توانســتیم، کرده ایم. آن وقتی که شــوروی ها آمدند و وارد افغانستان شدند، همه ی این 
دولت های مســلمانی که در این منطقه بودند، با ملاحظات گوناگون سکوت کردند. امام 
)رضوان اللَّ علیه( صریح پیغام داد به شــوروی ها که: باید شــما از افغانستان خارج شوید. 
من خودم در یک مجمع بین المللی بزرگ حضور داشتم - که آنجا غیرمتعهدها و تعداد 
زیادی از کشــورهای اسلامی هم بودند - شاهد بودم که هیچ کدام از آنها اسمی از ورود 
شوروی به افغانستان نیاوردند و فقط من آنجا در نطقم شدیداً حمله کردم؛ چون در آنجا 
یک عده ای چپ ها و دولت های سوسیالیست و طرفدار شوروی بودند، به ملاحظه ی آنها 
هیچ کدام از کشورهای اسلامی، کلمه ای حرف نزدند؛ فقط ما گفتیم؛ ما آنجا هم به امریکا 
حمله کردیم، هم به شــوروی حمله کردیم؛ بدون تفاوت؛ آنها از این ناراحتند. چون این 
انقلاب، انقلاب اســلامی است؛ نگاه نمی کند که ملت فلسطین شیعه اند یا سنی؛ از آنها 
دفاع می کند. از حرکت عظیم لبنانی ها دفاع می کند، از هر جمع مسلمانی در هر نقطه ی 
از عالم که برای اسلام حرکت کنند و کار کنند، دفاع می کند؛ آنها از این ناراحتند. چون 

انقلاب، اسلامی است ناراحتند.
1385/10/25

 بیانات در دیدار شرکت کنندگان در هم اندیشی علمای اهل تسنن و تشیع
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»انُصُر اخَاکَ ظالمِاً اوَ مَظلوما« شعاری جاهلی
ما هر مقــداری که بتوانیم از مظلوم حمایت می کنیم و هر مقداری که توانایی های ما و 
وسع ما باشد وظیفه ی ما است؛ اسلام به ما گفته است که »کُن للِظاّلمِِ خَصماً وَ للِمَظلومِ 
عَونا« - این سفارش امیرالمؤمنین است - ما نمی گوییم »انُصُ اخَاکَ ظالمِاً اوَ مَظلوما« 
- این شعار جاهلی است؛ می گفتند اگر برادرت ظالم هم هست یا مظلوم است، باید از او 
دفاع کنی و حمایت کنی - قرآن این را نمی گوید؛ معرفت اســلامی این را منع می کند. 
نخیر؛ ظالم هر کسی بود باید با او مقابله کرد و جلوی ظلم او را گرفت؛ مظلوم هرکسی 

هست باید از او حمایت کرد.
1394/2/26

بیانات در دیدار مسئولان نظام و سفرای کشورهای اسلامی
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دفاع از مظلوم و مبارزه با ظالم، یکی از اصول و مبانی جمهوری اسلامی
اعتقاد ما پایبندی به اصول و مبانی اســت. ما می گوییم بایســتی اصول محفوظ بماند. 
امام بزرگوار ما به برکت پایبندی به اصول بود که توانست انقلاب را پیروز کند و انقلاب 
را حفظ کند و جمهوری اســلامی را ثبات ببخشــد؛ پابند به اصول بود. یکی از اصول، 
»اشَِدّآءُ عَلیَ الکُفّارِ رُحَمآءُ بیَنَهُم«1 است. ما با دشمنان، با استکبار سرِ آشتی نداریم و 
با برادران مســلمان بنای بر دشمنی و عداوت نداریم؛ بنای بر دوستی و رفاقت و برادری 
داریم؛ چون معتقدیم باید اشَِــدّاءُ عَلیَ الکُفّارِ و رُحَماءُ بیَنَهُم بود؛ این درس امام بزرگوار 
ما اســت؛ این خط مسلّم جمهوری اسلامی است. ما در حمایت از مظلوم نگاه به مذهب 
طرف مقابل نمی کنیــم؛ و نکردیم؛ خطّ امام بزرگوار این بود. امام همان رفتاری را که با 
مقاومت شیعه در لبنان داشت، همان رفتار را با مقاومت سنّی در فلسطین ]هم [ داشت؛ 
بدون هیچ تفاوتی. ما همان حمایتی را که از برادرانمان در لبنان کردیم، از برادرانمان در 
غزّه ]هم [ کردیم؛ بدون هیچ تفاوتی. آنها سنّی بودند، اینها شیعه اند. مسئله برای ما، دفاع 

1. سوره ی فتح، بخشی از آیه ی 29؛ »...بر کافران، سختگیر ]و[ با همدیگر مهربانند« ...
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از هویتّ اســلامی است، حمایت از مظلوم است، مسئله ی فلسطین است؛ امروز در رأس 
مسائل منطقه ی مسلمان ها مسئله ی فلسطین است؛ این برای ما مسئله ی اصلی است. در 
دشمنی هایمان هم فرق نمی کند؛ امام بزرگوار مبارزه کرد با محمّدرضای پهلوی که شیعه 
بود به حســب ظاهر؛ همان طور مبارزه کرد با صدّام حسین که سنّی بود به حسب ظاهر. 
البتّه نه او شیعه بود، نه این سنّی؛ هردویشان از اسلام بیگانه بودند امّا ظاهر این سنّی بود، 
ظاهر او شیعه بود. امام با هردوی اینها یک جور مبارزه کرد. مسئله مسئله ی سنّی و شیعه 
و مذهب و مانند اینها نیست؛ مسئله مسئله ی اصول اسلام است: کونوا للِظاّلمِِ خَصمًا وَ 

للِمَظلوُمِ عَوناً؛ این دستور اسلام است. این راه ما است؛ این خطّ ما است.
1394/5/26

بیانات در دیدار  اعضای مجمع جهانی اهل بیت و اتحادیه رادیو و تلویزیون های اسلامی
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دفاع از مظلوم، کار همیشگی جمهوری اسلامی
هر جا حرکت اسلامی اســت، هر جا دفاع از هویت اسلامی است، هر جا دفاع از مظلوم 
اســت، جمهوری اسلامی آنجا حاضر اســت و حاضر خواهد بود و آمریکا و صهیونیسم و 
شبکه ی فاسد سیاسی مستکبرین نتوانستند بر جمهوری اسلامی فائق بیایند و نخواهند 

توانست.
1391/4/21

بیانات در دیدار شرکت کنندگان در اجلاس جهانی »زنان و بیداری اسلامی«
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قرار ندادن شرط اسلام در دفاع از مظلوم
برای امیرالمؤمنین اجرای عدالت و دفاع از مظلوم و سرسختی با ظالم - هرکه می خواهد، 
باشد؛ یعنی ظالم، هر که باشد و مظلوم، هر که باشد - مهم بود. امیرالمؤمنین برای دفاع 
از مظلوم، شــرط اسلام را نگذاشته اســت. آن امیرالمؤمنینِ پایبند به اسلام، آن مؤمن 
درجه ی یک، آن بزرگترین سردار فتوحات اسلامی، برای این که از مظلوم دفاع کند، شرط 
مسلمانی را قرار نداده است. در قضیه ی »انبار« - که از شهرهای عراق است - عدّه ای از 
طرف حکومت شــام رفتند حاکم منصوبِ امیرالمؤمنین را در این شهر به قتل رساندند، 
به مردم حمله کردند، به غارت خانه های آنها پرداختند و عدّه ای را کشــتند و برگشتند. 
امیرالمؤمنین در خطبه ای که به این مناســبت خوانده اســت - که یکی از خطبه های 
تکان دهنده ی نهج البلاغه، همین خطبه ی جهاد است؛ »فانّ الجهاد باب من ابواب الجنّة«؛ 
می خواهــد مردم را به حرکت کردن در راه مقابله ی بــا این ظلم بزرگ تحریک کند - 
این طور می فرماید: »ولقد بلغنی انّ الرّجل منهم کان یدخل علی المرأة المســلمة و الأخری 
المعاهدة«؛ به من خبر رســیده است که مردان غارتگر آن گروه، وارد خانه هایی می شدند 
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که زنان مســلمان یا زنان یهودی و مسیحی و مجوسی - معاهد - در این خانه ها بودند. 
برای امیرالمؤمنین فرقی نمی کند زنی که مورد تهاجم قرار گرفته، اهل کتاب اســت - 
یهودیهّ است یا مسیحیّه است یا مجوسیّه است - یا زن مسلمان است. با یک زبان از اینها 
یاد می کند. »فینتزع حجلها و قلبها و قلائدها و رعثها«؛ آن فرد مهاجم می آمد گوشواره 
و دســتبند و ســینه بند و طلاها و خلخال های زنان را بیرون می کشید؛ »ما تمتنع منه الّ 
بالسترجاع و السترحام«؛ که این زن مسلمان یا غیرمسلمان، در مقابل این مهاجم، هیچ 

وسیله ی دفاعی جز التماس کردن نداشت. امیرالمؤمنین بعد می فرماید: »فلو انّ امرأً 
مسلما مات من بعد هذا اسفا ما کان به ملوما«؛ اگر یک انسان مسلمان از تأسّف و غصّه ی 

این حادثه بمیرد، نباید او را ملامت کرد؛ »بل کان به عندی جدیرا«؛ به نظر من شایســته 
است که هر غیرتمندی، از چنین حوادثی دق کند و بمیرد!

به مالک اشــتر در آن نامه ی معروف می نویسد که با مردم چنین باش، چنان باش و مثل 
گرگ درنده ای به جان آنها نیفت. دنبالش این را می گوید: »فانهّم صنفان«؛ مردم دو 
دسته اند: »امّا اخ لک فی الدّین و اما نظیر لک فی الخلق«؛1 یا برادر دینی تو هستند و یا در 
انسانیّت، شریک تو؛ یعنی مثل تو انسانند. بنابراین برای امیرالمؤمنین، در دفاع از مظلوم و 
در احقاق حقوق انسان، اسلام مطرح نیست؛ مسلمان و غیرمسلمان دارای این حق هستند. 
ببینید این چه منطق والا و چه پرچم سربلندی است که امیرالمؤمنین در تاریخ برافراشته 
است! حال عدّه ای در دنیا اسم حقوق بشر را می آورند؛ دروغ محض، ریای محض؛ هیچ جا، 
حتّی در کشورهای خودشان هم حقوق بشر را رعایت نمی کنند، چه برسد به سرتاسر دنیا! 

حقوق بشر به معنای حقیقی را، امیرالمؤمنین این گونه بیان و به آن عمل کرد.
1380/9/16

بیانات در خطبه های نماز جمعه 21 رمضان 
1. نهج البلاغه، خطبه 25.
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***
اصلی ترین شــعارهائی که در این انقلاب بر روی پرچم انقلاب نوشــته شده است، شعار 
اسلامی بودن؛ پایبند بودن به مبانی دین و اصول و قواعد دینی؛ سلطه ستیزی؛ ستیزه ی با 
استکبار و دفاع از مظلومان عالم است، آن هم دفاع صریح و صادقانه ی از همه ی مظلومان.

1387/3/14
بیانات در مراسم نوزدهمین سالگرد ارتحال حضرت امام خمینی )ره(

***
اینکه فرمود: كُونا للِظاّلمِِ خَصماً و للِمَظلوُمِ عَوناً، این یک وظیفه است، این یک راهبرد 
کلّی اســت. راهبرد تکیه ی به آراء مردم و آنچه که مردم ســالاری را تشکیل می دهد و 
راهبردهایی از این قبیل؛ این ها سیاســت های کلان و اساســی و راهبردهای اصلی نظام 
جمهوری اســلامی است برای رسیدن به آن آرمان ها؛ کار عمومی، تلاش عمومی، ابتکار 

عمومی، وحدت ملّی، و از این قبیل چیزهایی که وجود دارد.
1392/6/14

بیانات در دیدار رئیس و اعضای خبرگان رهبری
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نسبت ماه مبارک رمضان 
با روز جهانی قدس

گفتاری از 
حجت الاسلام والمسلمین 

احمدپناهیان
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اشاره:
حجت الاســلام والمسلمین احمد پناهیان بیش از هر چیز با هیأت محبین 
اهل بیت و هیأت رزمندگان اسلام استان قم شناخته می شود. حاج احمد 
یکی از خطبای انقلابی و رزمنده کشــور است که از ابتدای انقلاب اسلامی 
تاکنون در خط مقدم نبردِ بی پایانِ حق و باطل، چه جنگ سخت و چه جنگ 
نرم نقش فعالی داشته است. پیش از ماه مبارک رمضان با ایشان در موضوع 
»ضــرورت پرداختن به قرآن در هیأت« گفتگو کردیم که در قالب منشــور 
»فانوس28« منتشر شد. در این گفتگو، سخن به مسئله فلسطین، روز جهانی 

قدس و جنایات رژیم صهیونیستی نیز کشیده شد که تقدیم می شود.
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فریاد حضرت امام )ره( درباره فلســطین پیش از انقلاب اسلامی بلند شد؛ اسرائیل غده 
ســرطانی اســت؛ یکی از اهداف انقلاب، نجات قدس و فلسطین بود؛  حتی رهبر معظم 
انقلاب در دهه 20 یا 30 با انقلابیون فلسطین دیدار داشتند. فلسطین مقصد عالی انقلاب 
ماست؛ انقلاب ما زمانی می تواند هدف خود را ـ به شکل نسبی و نه کامل ـ به انجام برساند 
که مشــکل فلسطین را حل کند. فلسطین نقطه رویارویی تمام کفر با تمام اسلام است؛ 

بنابراین شعار فلسطین برای ما تاریخ مصرف ندارد؛ فلسطین نماد انقلابی گری ماست. 
ارتباط فلسطین با رمضان در »كُونا للِظاّلمِِ خَصماً و للِمَظلوُمِ عَوناً« نهفته است که فریاد 
بلند امیرالمؤمنین در رمضان و در شب قدر می باشد؛ امروز کدام مظلومی از فلسطین 
مظلوم تر اســت؟! اگر بحرین پنج ســال درگیر جنگ است،  فلسطین بیش از 60  سال 
گرفتار جنگ شده است؛ چه دشمنی از اسرائیل بالاتر؟ الان تمام جهان استکبار و آمریکا 
برای تأمین منافع اســرائیل جنایت می کنند؛ حتی داعش را برای ادامه حیات اسرائیل 

ایجاد کردند؛ این همه جنایت برای این است که اسرائیل در محیط امن قرار بگیرد.
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ادامه مبارزه در فلسطین باوجود بعضی سازشکاری ها
آخریــن فرمایش رهبر معظم انقلاب دراین باره تجهیز کرانه باختری به ســلاح اســت؛ 
بسیاری از تحلیل   ها درباره فلسطین اشتباه است؛ امروزه در نقطه حساس کرانه باختری 
که قلب فلسطین است، بحث جنگ مسلحانه مطرح می شود؛ پس مبارزه روبه پیش است. 
چه کســی پیش بینی می کرد که غزه بتواند در برابر حمله مستقیم نظامی مقاومت کند 
و بینی اســرائیل را به خاک بمالد؟ امروز هم در کرانه باختری، که جایگاه بسیار خاصی 
دارد، حرف از تسلیحات نظامی است؛ پس شرایط جبهه اسلام در فلسطین، غزه و کرانه 
باختری بسیار بهتر از گذشــته شده و فضای مبارزه بسیار فراهم تر است؛ البته در میان 
فلســطینی ها طیف های گوناگونی وجود دارد؛ در ایران هم جریان های گوناگونی وجود 
دارد؛ به طوری که رهبر معظم انقلاب به برخی جریان ها می گویند: این قدر حرف از صلح 
و رابطــه با آمریکا نزنید؛ بااین وجود آیا انتظار دارید در فلســطین کســی از صلح حرف 
نزند؟! در نظام اســلامی ایران که همه حجت ها تمام شــده، هنوز هم برخی مسئولین و 
سیاست مدارها دم از صلح می زنند! این ویژگی یک انقلاب است؛ عده ای همیشه خسته  و 
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پریشان و پشیمان اند و خود را از خط انقلاب جدا می کنند؛ ولی در فلسطین هم قاطبه 
مردم این گونه نیســتند؛ ضمن اینکه کسی ادعا نکرده است که فلسطین را فلسطینی ها 
باید آزاد کنند! ما می گوییم: ما قدس را آزاد و اسرائیل را نابود می کنیم؛ فلسطین مقصد 
ماســت. در روایات هم آمده است که مردانی از ایران با اسرائیل می جنگند و آن را نابود 
می کنند و بعد هم این لشگر به امام زمان ملحق می شود؛ پس اگر تمام فلسطینی ها هم 
خسته شوند، ما هستیم که دست از فلسطین بر نداریم؛ فلسطین قبله اول مسلمین است؛ 
کســی که فلسطین را اشغال کرده و با شهرک سازی، زیرساخت های مقدس فلسطین را 
نابود می کند، هدفش نابودی اصل اسلام است، نه تصرف زمین! هدف او ]حکومت[ نیل 
تا فرات است؛ بنابراین در فلسطین تمام جبهه کفر در مقابل تمام جبهه اسلام قرار گرفته 
است. فلسطینی ها هم هرگز خسته نخواهند شد؛ دلیل این حرف هم تجهیز کرانه باختری 
و مقاومت جانانه بچه   های غزه است؛ حتی بسیاری از نیرو  های مقاومت فلسطین و غزه در 
نبرد سوریه هم مشارکت دارند و در آنجا می جنگند؛ در میان آن ها اهل تسنن هم هستند 
که با روحیه انقلابی می جنگند؛ بنابراین اوضاع انقلابی فلسطین از قبل بدتر نشده است؛ 
مگر رســالت ما این است که فقط فلسطین را بیدار کنیم؟  فلسطینی ها قبل از ما بیدار 

بودند؛ جریانی که در فلسطین مقاومت می کرد، هنوز هم مقاومت می کند.



»كُونا للِظالمِِ خَصماً و للِمظلوُمِ عَوناً« از آخرین عباراتی است که امیرالمؤمنین، در شب ضربت خوردن 
خطاب به حســنین، بر زبان مبارک جاری می کنند... عبارتی که همچنان زنده است... وصیتی که 
خطابش به امروز ماست... خطابش پهنه تاریخ است... عبارتی که شعار تمام آزادی خواهان جهان است...

شب قدر، ماه رمضان، امیرالمؤمنین، بالاترین و مهمترین پیامی را که برای تاریخ به یادگار می گذارند، 
همین عبارات است... 

و هیأت های سراسر کشور، امسال این عبارت را شعار حرکت خود در ماه مبارک رمضان قرار داده اند... 
شما هم با درج نشان نوشته این شعار درفضاهای مختلف رسانه ای که در اختیار دارید به گسترش این 

حرکت سراسری و این موج مبارک یاری نمایید...
org/l/ahr.1542فایل باکیفیت را از                         دریافت کنید.
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